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דבר העורך // לקנות דירה בלי הון עצמי - זה אפשרי
תורת חסד // האם עלי להיכנס לחובות כדי לחתן את ילדיי?

שו"ת חדש // נשיא הגמ"ח משיב לשאלות הציבור

מהנעשה בגמ"ח //
אסיפה מיוחדת של רבני הגמ"ח המרכזי 

על מצוקת הדיור העצומה ודרכי הפתרונות

דבר העורך

וֹניִם היֱוּ נחַשְׁ
המוביל  המרכזי,  הגמ"ח  ביטאון  כעורך 
בכבוד',  'לחתן  המוטו  את  הקמתו  מאז 
זכיתי ליטול חלק בסיור לחיזוק הקהילות 
בפריפריה, המהוות כיום את הפתרון הזול 
הצעירים,  לזוגות  דירות  לרכישת  ביותר 
המרכזי  מהגמ"ח  הלוואה  המקבל  כשזוג 
לרכוש  סבירה  משכנתא  בתוספת  יכול 

דירה באחת מן הקהילות הללו.

המתפתחות  לקהילות  מקרוב  התוודענו 
מעין  הרחק  מפריע,  באין  והצומחות 
לבטח  יושבים  אלו  בקהילות  הזרקורים. 
חיי  את  המעדיפים  צעירים,  זוגות  אלפי 
משובחות,  בקהילות  והשלווה  הרוגע 
במרחק של שעה עד שעה וחצי מההורים 
צפיפות  פני  על  במרכז,  המתגוררים 
סבירות  בלתי  כספיות  והתחייבויות 

בעליל.

התרחבות  מורגשת  האחרונות,  בשנים 
כשהגידול  אלו,  קהילות  של  וגדילה 
המבורך במספר המשפחות הקובעות את 
מוסדות  בהקמת  מתבטא  במקום  מושבן 
מגנים  החרדית.  המשפחה  צרכי  לכל 
'בית  ובתי  תורה  תלמודי  יום,  ומעונות 
השורה  מן  חשובות  לישיבות  ועד  יעקב', 
ובתי מדרש  הראשונה, כוללים למצוינים 

הומי תורה.
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כבר למעלה משנה שאנו מתכבדים מידי שבוע בתורת ראש ישיבת באר התורה 

ונשיא הגמ"ח הגאון רבי גבריאל יוסף לוי שליט"א.

רבות  פניות  הגיעו  הקוראים,  ללב  ונכנסו  הלב  מן  שיצאו  דבריו  בהירות  לאור 

הישיבה  מראש  מענה  לקבל  העלון  לקוראי  אפשרות  לתת  בבקשה  למערכת, 

שליט"א בנוגע לשאלות פרטיות וכלליות שיש להן שייכות ליעודו של הגמ"ח.

הבקשה הועברה אל ראש הישיבה, והוא נענה להקדיש מזמנו עבור תועלת חברי 

הגמ"ח וכלל הציבור, ולהשיב לשאלותיהם במסגרת זו.

שאלה:

מאד קשה לי בפרנסה. אין ברשותי מאות אלפי שקלים לצורך רכישת 
דירות לילדיי, אך מצד שני אני צריך לחתן את בתי, אחרת היא תישאר 

בבית עד שילבינו שערות ראשה.

ברצוני לשאול, האם עלי להיכנס לחובות כדי לחתן את ילדיי? האם 
יש הוראה כללית של גדולי ישראל כמה חובות מותר ורצוי לקחת על 

עצמי, על אף שאינני יודע מהיכן אפרע אותם?

תשובה:

התשובה ארוכה מעט ונחלק אותה לג' פרקים.

פרק א:

זצ"ל,  קרליץ  נסים  רבי  הגאון  הדור  פוסק  מרן  של  בדבריו  אפתח 
ביותר  הקשה  שהנושא  סבור  שהוא  הגמ"ח,  פתיחת  עם  לי  שאמר 

המשך בעמוד הבא המשך בעמוד הבא

תורת חסד
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המעיק על הציבור החרדי, הוא ענין נישואי הילדים, ולכן ברור, שאי 
אפשר לפתור את הבעיה במילים בודדות, אבל העלאת הנושא לראש 

סדרי העדיפויות, נחוצה בהחלט.

אני יכול לומר מעדות אישית, שהיו לי שיחות רבות בנושא עם גדולי 
הדור. כבר בימי הנהגתו של מרן רה"י הגרא"מ שך זצ"ל עמד הנושא 
דברי  את  שמעתי  במקביל  בענין.  הדרכתו  את  ושמעתי  שולחנו  על 
מרן פוה"ד הגרש"ז אויערבאך זצ"ל על כך, ולאחריהם ביררתי את 
הדברים על שולחנם של מרן פוה"ד הגרי"ש אלישיב זצ"ל, ומרן רה"י 

הגראי"ל שטיינמן זצ"ל.

כמובן שבחכמתם הרבה, ראו גדולי 
ישראל את הדברים מנקודות מבט 
השווה  הצד  אבל  ומגוונות,  רבות 
שבהם, שהנושא הטריד את כולם, 
מכתפי  להוריד  היאך  ושחשבו 

הציבור את המשא הכבד.

והוראות  מהותיים  שינויים  ולכן, 
וגדולי  לזקני  נמסרו  כלליות, 
עלינו  יגן  זכותם  ורבנן  מרנן  הדור 
ולהבחל"ח מרנן ורבנן החיים עמנו 
שיוצעו  בדברים  ואילו  לאוי"ט, 
במדור זה יהיו רק הצעות לפתרונות 

נקודתיים.

התשובה משתנה מאדם לאדם, גם על אותה השאלה ממש

תשובה  שכל  ולומר  מסמרות  לקבוע  אפשר  שאי  לדעת,  חשוב  עוד 
מתאימה לכלל הציבור.

ראיתי זאת אצל הרבה מגדולי הדור, ובפרט אצל מרן רה"י הגראי"ל 
שטיינמן זצ"ל, שלאחד אמר תשובה כזו, ולשני ענה תשובה אחרת על 
אותה שאלה. ואפילו אירע פעם, שאחד חזר ושאל אותו כמה פעמים 

את אותה שאלה, ומרן זצ"ל שינה את תשובתו.

ואין בכך סתירה, אלא הסיבה לכך, כי התשובה תלויה מאוד בכל 
כמה  לחץ,  במצבי  לעמוד  מסוגל  הוא  וכמה  נפשו,  כוחות  לפי  אדם 
חובות הוא מסוגל לקחת, וכמה זה מפריע ומטריד, כמה הוא לומד, 

וכמה החתן שלו עתיד ללמוד.

ועל כן, בנוגע לשאלה המדוברת, ראוי לשואל ללכת לרב שמכיר אותו 
היטב, ושיש לו גם את היכולת והזמן לשמוע אותו עם כל צדדי הנושא, 

ולקבל ממנו הכוונה.

לקבל  כדי  הרב  לפני  השאלה  הצגת  דרך  על  יותר  נרחיב  הבא  בפרק 
מענה מדויק.

הנוכחות  ניכרת  המוניציפלית  ברמה  גם 
התורה,  בני  ציבור  של  הרבה  וההשפעה 
ניתן  מובהקים  חילוניים  כשבמעוזים 
כשהיא  המקומית,  ההנהגה  את  לראות 
מכירה בציבור החרדי ופועלת במשותף עם 
במקומות  דווקא  השונים.  לצרכיו  נציגיו 
רבות,  לעיתים  לחוש  ניתן  אלו  מרוחקים 
חלק  אצל  המצויים  והריחוק  שהשנאה 
מן האנשים הרחוקים מהתורה והמצוות 
כלפי הדת, אינו מורגש שם; ראשי הערים 
נותנים לציבור הרגשה שהם רצויים בעיר 
ומגיע להם יחס הוגן וראוי כיאה לתושבים 

מן השורה.

ראינו מקרוב את עולם הישיבות והכוללים 
הלימוד  מוסדות  את  אלו,  בערים  הפורח 
מידה,  בכל  המצוינים  תשב"ר  לילדי 
שבמרכז,  מאחיהם  יותר  ואף  פחות  לא 
נפגשנו עם רבני הקהילות וראשי הישיבות 
שליט"א, עם ראשי הקהילות והעוסקים 

בצרכי ציבור ועם ראשי הערים.

היתה  המשמעותית  ההתרשמות  אך 
אמצעיות,  הבלתי  הפגישות  מן  דווקא 
המקום.  תושבי  הצעירים  האברכים  עם 
להבחין  כדי  עין  חד  להיות  היה  צריך  לא 
ובחיות,  ברעננות  ב'פרישקייט', 
הממלאת את האברכים חדורי השליחות, 
השגרתיים  היומיומיים  שבמעשיהם 
חדשות  קהילות  מייסדים  ביותר, 
מרוממים  ומגביהים,  בונים  ומתחדשות, 
זוכים  הם  רבות  פעמים  ומתרוממים. 
ושגרתית  פשוטה  יהודית  בהתנהלות 
עשו..."  אשר  הנפש  "ואת  בגופם  לקיים 
שמקדשים  שמים  שם  בקידוש  כאשר 
בהליכותיהם, זוכים לקרב יהודים לאבינו 

שבשמיים.

האברכים הללו זוכים לביטוי עצמי גבוה, 
זוכים בו בערים הותיקות  שספק אם היו 

והגדולות שבמרכז.

חסד  חסד:  פעמיים  מקיימים  הם  בכך, 
שמעיר  זוכים  אשר  המקום,  בני  עם 
לעיר  עירם  נהפכת  צדדית  פריפרייאלית 
בני  ועם  עצמם  עם  וחסד  משגשגת.  תורה 
פורה  כר  מוצאים  הם  כאשר  משפחתם, 
את  ולגדל  וביראה,  בתורה  בו  להתגדל 
צאצאיהם במקום של נקיות הדעת, שקט 

ושלוה.

שלא  אפשר  איך  חסד,  על  דיברנו  אם  אך 
והמשמעותי  הגדול  החסד  את  לציין 
הוריהם  עם  אלו  זוגות  שמקיימים 
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המשך בעמוד הבא

ראיתי אצל אצל מרן 
הגראי"ל שטיינמן, 

שלאחד אמר תשובה 
כזו, ולשני ענה תשובה 

אחרת על אותה שאלה. 
ואפילו אירע פעם, 

שאחד חזר ושאל אותו 
כמה פעמים את אותה 

שאלה, ומרן זצ"ל שינה 
את תשובתו

לשאלות לנשיא הגמ"ח לחצו כאן

Alon@hagmach.org.il   /A6428158@gmail.com :או בדוא"ל
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בענין החיסכון בהוצאות החתונה

הציבור  התחתונה  בשורה  אבל  שעוררתם,  הנושא  על  טוב  לכל  תזכו 
הוא שיכריע, כל אחד צריך מודעות עצמית, לא ללכת אחרי הכתבות 
תת הכרתיות של יחצ"נים וסוחרים. מה שכן יעזור זה 'פורום חתונות 
לבד  אחד  כל  נרגיש  לא  ואז  השני  את  אחד  יחזק  שהציבור  צנועות', 

ופחד מהחברה אלא ניצור חברה מתוקנת.

אולי כגמ"ח המרכזי עם השפעה כה רבה בדורנו על חתונות הילדים יש 
לכם את האפשרות ליצור דבר כזה?

שבת שלום ומבורך
י. שביט

אתם כותבים רבות על נושא החיסכון בהוצאות החתונה וכמי שחיתן 
כבר כמה ילדים ב''ה אני מרגיש פשוט שכל מילה נכונה.

המודעות  יכנס  וככה  הקטנים  בדברים  לחסוך  להתחיל  להציע  הנני 
לחסוך. למשל, זר הפרחים שקונים לכלה שמחזיקה את זה בתמונות 
לפני החופה ותו לא, למה לא לחסוך את 500-700 ש''ח ולהגיד לצלם: 

כמו שאתה מביא רקעים תביא גם זר פרחים?

ל-8000  בין 7000  חסכנו  וכבר  פיצ'יפקעס,  וכמה  כמה  יש  הדרך  וע''ז 
ש''ח למחותנים.

החותם בכאב
אחד ההורים

בס"ד

לכבוד הבטאון החשוב "עמוד החסד".

תודה רבה על הגליון הנפלא, המחכים והמחזק!

תמיד מרגש לראות אצלכם דוגמא נפלאה של חסד אמיתי, המסובב 
במידות טובות מכל הבחינות, הן בגמ"ח הגדול בדורנו הבנוי בחכמה 

וזוכה לסייעתא דשמיא מיוחדת ב"ה, והן בבטאון המיוחד!!

יהי רצון שיתן לכם הקב"ה כל מה שיסייע לכם להרבות תורה וחסד!!

שאותם  ישראל  כל  בתוך  ולצאצאיכם,  לכם  טוב  לכל  הדיוט  בברכת 
אתם כ"כ אוהבים!

י.ש.

בדירה  מסתפקים  הם  כאשר  האוהבים, 
הדירות  חלף  נפש,  לכל  השווה  במחיר 

היקרות שמציע המרכז.

ניתן  בעינינו,  שראינו  הנתונים  לפי 
להשיג דירה בכל אחד מן האזורים הנ"ל 
המרכז.  מן  משמעותית  זולים  במחירים 
הוא   ,₪  350,000-700,000 כ  לזוג  יש  אם 
 – הללו  הקהילות  מן  באחת  דירה  ימצא 
או באחת מן הקהילות הנוספות בהן לא 

הספקנו לבקר במסגרת סיור זה.

ע"י  בנקל,  כאמור  להגיע  ניתן  זה  לסכום 
משכנתא   + המרכזי  הגמ"ח  של  הלוואה 
והזוג  הצדדים  שני  הורי  בצירוף  סבירה, 

עצמו.

התמידיים  המתלבטים  ישנם  אמנם, 
אשר אומרים כך: נחכה שהקהילות יגדלו 
באמת, עד שיהיו כמו הקהילות שבמרכז, 

ואז נעבור אליהם ללא פקפוק.

התשובה ברורה:

ראשית, נוכחנו לגלות בסיור, כי הקהילות 
לא  באמת  וכי  דיין,  ומבוססות  גדולות 
במקום  להתגורר  שתבוא  למשפחה  יחסר 

שום דבר משמעותי.

מי  כי  מוכיחה,  המציאות  הרי  שנית, 
משלם  הקהילות,  לביסוס  עד  שמחכה 
דווקא  הגבוהים.  המחירים  את  לבסוף 
פעמיים:  מרוויחים   – ה''  לפני  ה'חלוצים 
להיות  זוכים  וגם  נמוך,  משלמים  גם 
בזכויות  ולהתכתר  והמייסדים,  הבונים 

נצח.
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כשעמדו ישראל על הים היו 
שבטים מנצחים זה עם זה, זה 

אומר אין אני יורד תחילה לים 
וזה אומר אין אני יורד תחילה 

לים, קפץ נחשון בן עמינדב 
וירד לים תחילה

)סוטה לז(

איש את רעהו
מכתבים למערכת

Alon@hagmach.org.il   /A6428158@gmail.com :או בדוא"ל

למכתבים ותגובות לחצו כאן

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSf8x4EkjsR2DDN_A8wxh45B4ieUKUDHreA9Po-ede_nPRlONw/viewform?gxids=7628
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מהנעשה בגמ"ח
מהמתרחש בגמ"ח המרכזי

אסיפת רבני 'הגמ"ח המרכזי' לדון בהרחבת גבולות החסד
המרכזי',  'הגמ"ח  רבני  של  מיוחדת  באסיפה 
ישראל  רבי  המפורסם  הגאון  בבית  שהתקיימה 
גנס שליט"א מזקני רבני הגמ"ח, נידונו דרכי עזרה 
ופתרונות בהתמודדות עם הקושי הגדול שברכישת 

דירה במקומות המתאימים לבני התורה.

פגישה  התקיימה  וישלח  פרשת  שבת  במוצאי 
מיוחדת בהשתתפות חבר ועדת הרבנים של הגמ"ח 
ורב שכונת מטרסדורף ומראשי ישיבת קול תורה 
נשיא  שליט"א,  גנס  ישראל  רבי  הגאון  לצעירים 
הגאון  התורה  באר  ישיבת  וראש  הגמ"ח  ומייסד 
רבי גבריאל יוסף לוי שליט"א, רבני הגמ"ח וחברי 
הגדולה  הדיור  מצוקת  בו  ונידונה  הפועל,  הוועד 
בפתח  ציין  גנס  הגר"י  החרדי.  בציבור  הקיימת 
מהמעודדים  היה  הוא  כי  העובדה  את  הישיבה, 
להקמת הגמ"ח המרכזי, שיצר שינוי עצום באופן 
הניהול הכלכלי של אלפי משפחות בציבור החרדי.

הגר"י גנס שליט"א סיפר על המצוקות המגיעות 
ומאלפי  השכונה,  כרב  תפקידו  בתוקף  לשולחנו 
תלמידיו הנמצאים בפרק נישואי בניהם ונאנקים 
כל  על  דירה  בקניית  הכרוך  הכלכלי  העול  תחת 
'הגמ"ח  פעילות  את  שיבח  הוא  מכך.  המשתמע 
בני  לאברכים  לאפשר  כדי  רבות  שפועל  המרכזי' 
הרבים.  הפרנסה  קשיי  עם  להתמודד  התורה 
אנשים  ואלפי  רחבה  מצודתו  גנס  הגר"י  כידוע 

פונים פונים אליו לקבל עצה, תבונה ודעת ד'.

כיום  שיש  העצומה,  המצוקה  הובאה  בפגישה 
עשרות אלפי זוגות שלא קונים דירה עקב הקושי 
הכלכלי ועליית מחירי הדיור העומדת בדרכם של 

רבים מלהגיע לדירה משלהם.

מנגד, הובאו נתונים על מחירי הדירות המוזלים 
הקהילות  את  לעבות  הצורך  כשעולה  בפריפריה, 
מנת  על  אלו  במקומות  הקיימות  התורניות 
לבססן, וזאת ע"י עידוד של כמה מאות משפחות 
באופן  מסוימים  במקומות  להתגורר  שיבואו 
מרוכז. המהלך יבסס למעשה מקומות תורה עם 
ומקומות  כוללים,  מראש,  המוקמים  מוסדות 
האברכים  לנשות  ומותאמים  הולמים  תעסוקה 
הדברים,  שמטבע  כמובן  במקום.  לגור  שיבואו 

מקום בו מתבססות באופן מיטבי מאות משפחות 
מאות  של  משמעותית  להגעה  יגרום  תורה,  בני 

נוספים שמבקשים לדור במקום תורה. 

הגר"י גנס שליט"א סמך את ידיו על הענין - ואמר, 
כי הוא מוכן להתגייס עבור קידום הנושא על ידי 
קיום ערבי הסברה לראשי ישיבות ואולי גם לאחר 
הצורך  את  ציין  אף  הגר"י  הרחב.  לציבור  מכן 
ומקומות  טובים  כוללים  אלו  בקהילות  שיהיו 

עבודה לנשים.

בירך  שליט"א  לוי  הגרג"י  ורה"י  הגמ"ח  נשיא 
והפתרונות  הנושא  העלאת  על  המשתתפים  את 
הרבים  מזכי  במעלת  מאריך  כשהוא  הפרקטיים, 
והנושאים במפעל החסד שתומך באלפי משפחות 
בני התורה ברחבי הארץ. הוא סיפר על המקרים 
הקשים והקושי הכלכלי הכרוך בנישואי הילדים, 
באמונה  ציבור  בצרכי  העוסקים  בשבח  והפליג 

ובשכר השמור להם.

כי  הישיבה,  ראש  ציין  שעלתה  ליוזמה  באשר 
פעולות אלו צריכות להיעשות בליווי פרוייקטורים 
משמעותיות  הוזלות  להשגת  שיפעלו  מיוחדים 
במחירי הדירות, וכן יעסקו בעיבוי הקהילות על 

כל מוסדותיהן וכל הנלווה לכך.

בפגישה השתתפו גם חבר ועד העמותה הרה"ג ר' 
ישי כץ שליט"א, רב הגמ"ח לענייני ריבית הרה"ג 
כהנא  חיים  ר'  הרה"ג  שליט"א,  וינברג  יצחק  ר' 
שליט"א והרה"ג ר' יוסף הידלסהיימר שליט"א, 
השונות  הכלכליות  בסוגיות  רבות  שפועלים 
ורבני  ראשי  בפתח  וניצבות  הפרק  על  העולות 

הגמ"ח.


